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A terület már a tatárjárás előtt lakott hely volt, temetője,
temploma volt. A tatárjárás során a település nagy része
elpusztult. Később Kis- és Nagy-Martinka néven
újratelepült. A Kis-Martinka terület a maitól jóval
keletebbre esett.
A szabadságharc idején, 1703-ban Rákóczi Ferenc és
Dobozy főbíró a településen kötöttek egyeszséget. Már
akkor is Hajdúsámsonhoz tartozott, ekkor neve Túr-Sám-
son volt.
A terület népszerűségét a fekvésének, domborzatának és
jó talajadottságainak köszönheti, ami kiválóan alkalmassá
tette a gyümölcs- és szőlőtermesztésre. Kiváló borokat
termeltek, amelyeket a szatmári acsádi és váradi utakon
szállítottak a legjobb piacokra.
Az 1805-ös évben a terület a Revisnyei Reviczky grófi
család birtoka volt.
Megalakult az első önkormányzati irányító testület, amely
szabályozta a birtokviszonyokat, a termelés, a település
feltételeit. Ekkor még csak a szőlőtermesztés eszközeit és
az ehhez kapcsolódó épületek fenntartását engedélyezte.            
Az 1860-as években létrejött a hegyközségi rendszer.
Viszonylagos önigazgatási területek jöttek létre a hegy-
bírók vezetésével. A területnek saját őrszolgálata valamint
írott magatartási szabályzata volt.
A századforduló után kibővültek a terület önkormányzati
szervei. Felállítják a zártkerti kapukat és védelmi es-
zközöket. Bevezetik egyes szőlőfajták és a bor
minőségének védelmét.
A területet a nagybirtokosai nem használják lakóhelyül,

Alapítványunk www.martinkanet.hu címen internetes oldalt hozott létre, melyen megtalálhatnak „“Mindent Mar-
tinkáról”!
A honlap közérdekű információkat tartalmaz, célunk, hogy beszámoljunk valamennyi hírről, eseményről, amelyek

közvetlen környezetükben, Martinkán történnek.
Emellett lehetőség van:   - fórumok indítására

- ingatlanhirdetések elhelyezésére
- fiataloknak közösségfejlesztésre.
A honlapon üzenőfalat is elhelyeztünk, melyen a felhasználók üzenhetnek egymásnak vagy akár a honlap

készítőinek is.
Időről időre felhelyezzük a Martinkai Hírmondót is elektronikus formában. Bármilyen javaslatot, észrevételt

szívesen fogadunk, hogy milyen irányban fejlesszük a honlapot.
Bízunk benne, hogy a martinkanet.hu igazán hasznos fórumává válik az itt élőknek.

viszont a szőlőművelésben résztvevő jobbágyok, parasztok,
cselédek egyre nagyobb számban települnek be.
A korabeli hegybírói intézkedések lehetővé teszik a birtokok
elaprózását, kisebb egységek vásárlását és a letelepedést.
1932-ben az apró birtokrendszer már kialakult. Újabb
hegyközségi szabályzatot bocsátottak ki, többek között a
minőségi szőlőfajták védelmében. a szőlőket egy 1929. évi
teljes kifagyás után rossz  minőségű direkttermő fajtákra
cserélték ki. A védő rendelkezés emiatt elkésett. Martinka
fejlődése az I. és II. világháború között megtorpant. Az
értéktelen szőlőből készült boroknak már nem volt piaca. 
A fejlesztésre az állami költségvetésből és a helyi
gazdálkodásból a lakossági hozzájárulásra csak minimális
pénz jutott.
Imaháza az I. világháború idején elpusztult. Ennek emlékét
ma az iskola előkertjében felállított harangtorony őrzi. Két
iskolája volt, de a népesség megkövetelte volna a település
fejlesztését.
1945. után többen elhagyták szőlőjüket, a telkek egy része ál-
lami, termelőszövetkezeti tulajdonba került.
1960 után újra népszerűvé vált. A városból kifelé vágyók
részéről megnőtt a kertek iránti kereslet.
1968-82 között jelentős villamosítási munkát végeztek.
Megépítik a Debrecennel összekötő út burkolatát.
A javuló állapotok kedvező feltételeket teremtenek ahhoz,
hogy Debrecen közelében létrejöjjön egy a mai igényeket
kielégítő és kettős feladatokat (a kerti termelést és pihenést)
ellátó terület.  

KISS DEZSŐ - NYUGDÍJAS ÉPÍTÉSZ
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Az 2007-es év utolsó klubfoglalkozása az Idősek Klubjában

December 15-én délután jókedvűen, vidám arccal, ünneplőbe öltözött  idősek gyülekeztek a Közösségi Házba.
Ez a nap volt az utolsó foglalkozás az ó-évben. 
Míg a zenekar készülődött, addig  készültek a finom falatok, a tagok által hozott sütemények előkészítése
a terítéshez.
Miután minden és mindenki a helyére került következett egy rövid értékelés az eltelt egy évben végzett
tevékenységről, majd a névnaposok kerültek sorra.
Itt köszöntöttük ugyanis az Erzsébet, Jolán, Borbála, Katalin, Éva és István nevű klubtagjainkat. A höl-
gyeket egy-egy szál tulipánnal köszöntötte Balogh József, az Alapítvány elnöke, míg az egyetlen férfi név-
naposunkat Hajdúné Marika egy üveg borral.

Ezután a zenészek kezdték el a hangulatkeltéshez tartozó talpalávalót húzni. Közben beöltözött a „mikulás”
is, aki meglepetéscsomagokat adott át a klubtagoknak. És volt is meglepetés, mert a
megdöbbent arcokat látva a „hull a pelyhes fehér hó”  zeneszám hallatán nemigen számí-
tottak a következő jelenetre, amikor is bejött a „télapó”. Zsákjában minden klubtag
részére egy-egy meglepetés ajándékcsomaggal.
Külön örömünkre szolgált, hogy megjelent köreinkben a sokak által ismert, de már
nyugdíjas Mocsár Gáborné Jucika tanító néni, aki betegsége ellenére jól érezte rövid
ideig magát közöttünk. Természetesen Ő is részesült a „mikulás” meglepetéséből.

A település legidősebb lakójáról, Balogh Sándorné  Marika néniről sem feledkeztünk
meg, A „mikulás” ajándékát Hajdúné Marika adta át részére az otthonába, mivel betegsége miatt nem tu-
dott résztvenni az ünnepségen.

Az est hátralévő része a táncról, dalról, vigaszságról szólt,  kellemes hangulatban, jókedvvel telt az idő.
Végül előkerültek a pezsgős üvegek, és elköszönve az ó-évtől, köszöntöttük az új évet.
A „Martinkai Idősek Klubja” nevében  valamennyi lakosnak kivánok békés boldog új esztendőt, sikereket,
egészséget, és békességet.

KISS SÁNDORNÉ
KLUBVEZETŐ

MARTINKAI ÖSSZEFOGÁS
Bár az elmúlt év végét, a karácsonyi készülődést, ajándékozást, a
családi együttléteket, a szilveszteri ünneplést már lassan elfelejtet-
tük, kipihenve megkezdtünk egy új évet, úgy érzem, meg kell em-
lítenem a lakosság hozzájárulását ahhoz, hogy településünkön
néhány rászoruló családnak együtt sikerült váratlan meglepetést
szereznünk.
Mindenki hozzájárult az Ő örömükhöz, aki az év során a debreceni
úti élelmiszerboltban a visszajáró aprópénzt rászorulóknak aján-
lotta fel. A legtöbbet Vida Sándorné Icukának és Magdikának
köszönhetjük, mivel az Ő kezdeményezésük alakult gyűjtéssé. A
felajánlott 1 és 2 forintosokból (valamint nagyobb érmékből és pa-
pírpénzekből) gyűlt össze egy kisebb összeg, amit a bolt vezetői
saját hozzájárulásukkal kerekítettek fel. Az összegből
élelmiszereket, tisztítószereket vásároltak, amit a lakosság felaján-
lásával, játékokkal és ruhaneműkkel egészítettek ki. Az így össze-
gyűlt adományokhoz a martinkai részönkormányzat családonként
egy-egy fenyőfával járult hozzá, és december 23-án a bolt
vezetőivel közösen adtuk át.
Sokan tudjuk, hogy mennyire jó kapni, de azt vajon mennyien
tudjuk, milyen jó adni! Látni a gyerekek és felnőttek szemében a
csillogást, hogy rájuk is gondoltak a szeretet ünnepén. Szeretném,
ha az újesztendőben hasonlóan adakozóak lennének, és az év
végén még több családnak tudnánk meglepetést szerezni!

TOÓK CSABA

SZERKESZTŐSÉGÜNK POSTALÁDÁJÁBÓL

Igen hosszú levelet juttatott
el hozzánk Kiss Dezső,
nyugdíjas építész, amelyben
kifejezi jókívánságait és
észrevételeit a Hírmondó
szerkesztőinek. Karvaly

Istvánné felvetésével teljes mértékben
egyetért olvasónk, támogatandónak
találja az ötletet, sőt könyvek
felajánlását is tervezi.
Szőke Sándornak, a Részönkormányzat el-
nökének szóló sorai, észrevételei az
alábbiak: „A Martinkán keresztül menő út
a rácsatlakozó lejtős dűlőkről eső
esetén felhordott föld miatt a   gép-
kocsikra és a motorokra is bale-
setveszélyes (30-40 cm földdombok
keletkeznek), jószerivel a szél
takarítja el idővel ezen akadályokat. A
betonból készült vízelvezetők földdel
el vannak tömődve, előbb-utóbb a
kiépített csatornarendszer és a műtár-
gyak is használhatatlanná lesznek. A
föld rézsű burkolatát több négyzetméter
nagyságban ellopták – csúszásveszélyes
az oldalfal. Az útszegélyeket  homok-
lerakódás és kinőtt gaz borítja. Elnök
Úr odahathat, hogy az út fenntartója
ezen hiányosságokat megszüntesse.”
Kérdése még, hogy a Domb utcában mikor
épül ki teljes hosszában a közvilágítás.
Levélírónk ezen problémák felvetésével
igyekszik ráirányítani a figyelmet a je-
lenlévő problémákra.



TOVÁBBRA IS VÁRJUK ÉSZREVÉTELEIKET, ÍRÁSAIKAT, HOZZÁSZÓLÁSAIKAT!
HIRDETÉSEKET KORLÁTOZOTT SZÁMBAN MEGJELENTETÜNK.

ELÉRHETŐSÉGEINK: 52/202-458; 30/403-2241
DRÓTPOSTÁNK: valaszuton@valaszuton.hu

SZERKESZTŐSÉGÜNK POSTALÁDÁJA A DEBRECENI ÚTI ÉLELMISZERBOLTNÁL
TALÁLHATÓ, ABBAN IS ELHELYEZHETŐK A FENTIEK!

KÖVETKEZŐ SZÁMUNK  MÁRCIUS ELEJÉN JELENIK MEG. LAPZÁRTA:FEBR.29.

SOKKOLÓ….

Pár napja szörnyű, sokkoló látványnak voltam tanúja, amit a legbrutálisabb állatkínzásnak neveznék: Kutyaakasztás.
Sajnos ezt a szörnyűséget nem tudtuk megakadályozni, mert csak sejtettük, mire készül a „díszes” gazdi, de mielőtt
odaértünk, kimúlt a szerencsétlen állat.
Én az ilyen embert vagy embereket hasonló büntetéssel sújtanám. Sajnos, sokszor tanúi vagyunk, hogy kocsikból ku-
tyákat, kiscicákat dobálnak ki az út mellé az erdő szélére. Sok ilyen ki állatnak kerestünk már gazdit, és itt Martinkán
is vannak jó emberek, akik befogadják őket.
Tudom, hogy az állatok befogadásánál is van egy határ, de ha megunjuk, ne dobjuk ki őket, ne kínozzák és ne
akasszák fel őket! Van állatmenhely, ahol befogadják őket, vagy ingyenes újságban meg lehet hirdetni, esetleg kitenni
a hirdetőtáblákra, hogy ingyen elvihető.

Utóirat: Remélem az a lakos is magára ismer ebből a levélből, aki elköltözött a településről és a kutyáját megkötve
„itt felejtette”, aki egy hét múlva éhen-szomjan elpusztult.

EGY MARTINKAI LAKOS

ILYEN MÉG NEM VOLT!

A Martinkai Általános iskola szülői
munkaközösség vezetői
megszerveztük az „Első Karácsonyi
Vásárt”.
Egyénileg készített ajándéktárgyakat,
asztaldíszeket, fenyőfadíszeket
értékesítettünk, jelképes összegért
sikeresen.
A befolyó összeget az iskolának aján-
lottuk fel.
Külön köszönet Vargáné Cseke Mag-
dinak, Saláth Andinak odaadó
munkájukért, Kassné Erzsikének a
kellékek beszerzéséért, természetesen
gyermekeinknek, akik lelkesen
segítettek bennünket, és       min-
denkinek, aki vásárlásával támogatta
kis mozgalmunkat.

Köszönettel:
HAJDU MÁRIA

SZÜLŐI MUNKAKÖZÖSSÉG VEZETŐJE

Ha szeretné, hogy a honlap fennmaradjon, illetve a Hírmondó a továb-
biakban is megjelenjen, kérjük, adója 1 %-ával támogassa

Alapítványunk tevékenységét!
Adószámunk: 18615551-1-16
BANKSZÁMLÁNK: 61200261-11048912

Martinka Településrész Önkormányzatának 2008.
évi Munkaterve 

2008. január 14.   • Volán egyeztetés
• 2008. évi munkaterv 
• Önkormányzati támogatás egyeztetése
• Közösségi ház parkolójában piac létrehozásának ügye
• Lakosság bevonása a polgárőrség munkájába
• Jótékonysági bál (farsang) megbeszélése
Február 4:
• Útegyeztetés
• Civil szervezetek támogatásának egyeztetése
Április:
• Átereszek megépítése
• Közösségi ház „színpad” kialakítása betonozással
• Majális és gyermeknap
Május:
• Lomtalanítás
• Közterületek és buszforduló karbantartása
• Debreceni úti park fásítása
Június:
• Martinka nap
• Szemétgyűjtés a lakosság és a civil szervezetek bevonásá-
val
• Harmathy F. utcán az iskola kerítésének korszerűsítése
Október:
• Szüreti bál
• Idősek napja
• Temetők rendbetétele
November:
• Mikulás
• Mindenki karácsonyfája rendezvény



Felelős kiadó: Válaszúton Alapítvány. Megjelenik 500 példányban. A Hírlevél megjelenését az
támogatja.

„EGY PERC AZ EGÉSZSÉGÉRT”

A szívinfarktus

Kedves Olvasók! Remélem legutóbbi „találkozásunk” óta
néhányan már tettek valamit az egészségük érdekében. Ha még
nem, akkor sürgősen itt az ideje pl.a dohányzásról való leszokás-
nak, hiszen többek között így is elkerülhető egy esetleges infark-
tus.
A szívinfarktus a szívizomzat egy részének elhalását jelenti, ami
azért következik be, mert a szívet vérrel ellátó koszorúér
elzáródik. Az ér falában lerakódó meszesedés (plakk) miatt
kevesebb vér jut a szívizomhoz. Ez nyugalomban még elegendő,
de fokozott terhelés esetén (lépcsőzés, futás) már jelentkeznek
az oxigénhiány tünetei, mellkasi nyomás, légszomj. A meszesedés
fokozatosan növekszik, egyenetlen felszínére kitapadnak a vér-
lemezkék (thrombocyták), ezáltal vérrög (thrombus) képződik,
ami végül elzárja a véráram útját és a szívizom elhal. Ekkor már
súlyos tünetek kísérik, verejtékezés, halálfélelem, mellkasi fáj-
dalom, végtagzsibbadás. Ilyenkor haladéktalanul hívjunk mentőt!
Az infarktus soktényezős betegség, kialakulásában több rizikó-
faktor játszik szerepet. Ezek egy része nem befolyásolható,
úgymint az életkor (55 év felett), a nem (férfiak közt 3x gyako-
ribb), és a családi halmozódás. Tőlünk is függ viszont és be-
folyásolható a dohányzás, a magas vérnyomás, a vér magas
koleszterin-és zsírszintje (az erek elmeszesedését az indítja el,
hogy az érfalban lerakódik a koleszterin), az elhízás és a kevés
testmozgás.
A vérnyomás jó beállításával csökken a kockázat.
A dohányzás elhagyása is nagyon fontos, mert napi 10-12 ciga-

retta megkétszerezi az infarktus esélyét.
A cukorbetegség, a köszvény és az elhízás is fokozzák az
érelmeszesedés kockázatát.
A fogamzásgátlók is fokozhatják a vér alvadékonyságát, ezért 40
év felett már nem ajánlott a szedésük.
A kockázati tényezők általában kombináltan jelentkeznek, így a
betegség esélye jelentősen megnő. Ha pl. valaki dohányzik ( 2-
szeres kockázat) és magas a koleszterinje (4-szeres kockázat),
akkor 8-szoros valószínűséggel betegszik meg koszorúér-
betegségben.
A hangsúly tehát a MEGELŐZÉS-en van! Fontos a rizikófak-
torok kiiktatása: a dohányzás elhagyása, a túlsúly csökkentése, a
megfelelő vérnyomás beállítása! Évente vegyünk részt belgyó-
gyászati szűrővizsgálaton!
Az emberélet nagyon értékes kincs és mindannyiunkat vár egy
ölelő kéz, egy doromboló kiscica, vagy a kertben a virágok. Ne
hagyjuk őket egyedül! Törődjünk magunkkal, mert ők számítanak
ránk!
Egészségben gazdag és sikeres új évet kívánok mindenkinek!

Üdvözlettel:
DR. CZIRJÁK ANITA

… Az ígéret szép szó…

Minden nap, - amikor Debrecenbe
megyünk, és onnan jövünk – szomorúság
érzése tör ránk, ha a kismartinkai
buszmegálló környezetét látjuk.
Településünk szépítését és tisztán tartását
közös célkitűzéssel és megvalósítással kell
végeznünk. Minden alkalommal örömmel
fogadjuk a lakosok új ötleteit és igényeit,
ilyenkor tudjuk, hogy számítanak ránk.
Így történt ez tavaly augusztus végén a

„Tiszta udvar rendes ház” mozgalom
díjátadó ünnepségén is, mikor a lakosok
jelezték, hogy szükséges lenne hulladék-
gyűjtő a kismartinkai buszmegállóban,
mert a tömegközlekedéssel utazók a szeme-
tet, jobb híján kénytelenek a földre el-
dobálni. A szemétgyűjtő kihelyezését
követően vállalták, hogy ürítik. 
Nagy örömmel készítettük el saját anyagok-
ból a hulladékgyűjtőt. Éreztük, hogy újra
hasznosat alkottunk, mindaddig, míg a
gyűjtő megtelt és a szemét újra a
buszmegálló környezetében lelte helyét.
Biztosan sokuknak feltűnt ez az állapot. 
De hol vannak azok a bizonyos ígéretek? Ne
engedjük, hogy a településünkre látogatók-
ban a buszmegálló látván kialakult kép
maradjon meg emlékezetükben! Tegyenek
ellene! 

Köszönettel:

A martinkai részönkormányzat tagjai


